
تعادل|
»تالار پيش فروش ارز« و »تالار معاملات امتياز صادراتي« 
افتتاح شد. پيش فروش ارز يك برنامه پيش بيني پذير در 
جهت تامين ارز اس��ت كه با هدف تامي��ن مالي پروژه ها 
براي طرح هاي پروژه اي، بهبود و مديريت منابع و مصارف 
ارزي به مديريت انتظارات تورمي نيز منتهي مي ش��ود. 
عرضه كنندگان، صادركنندگاني هس��تند كه رفع تعهد 
ارزي كرده و متقاضيان، كليه واردكنندگاني هستند كه 
نيازمند ارز تجاري براي واردات هس��تند. گشايش تالار 
معاملات امتياز صادراتي هم براي كش��ف قيمت امتياز 
صادراتي در صادرات غير نفتي و خرد است و واردكنندگان 
برخي كالاهاي مصرفي جهت تامين ارز نسبت به خريد 
امتي��از صادراتي اقدام مي كنند. رييس كل بانك مركزي 
ضمن رونمايي از اين دوتالار، در اظهاراتي گفته است كه 
بانك مركزي در تلاش اس��ت با ابزارهاي جديدتر شرايط 
سرمايه گذاري و تامين مالي را تسهيل كند و پيش بيني 
مي ش��ود با راه اندازي بازار پيش فروش ارز در سال جاري 
سه ميليارد دلار تامين مالي صورت گيرد و انگيزه مناسبي 
براي بنگاه هاي اقتصادي ايجاد شود تا منجر به تامين مالي 
و ثبات در بازار ارز شود. وزير صمت هم در مراسم رونمايي 
از تالار امتياز صادراتي، اين ابزار را مشوقي موثر براي توسعه 
صادرات و بازگشت ارز به كشور دانست و با تأكيد بر ضرورت 
تسهيل تعامل مستقيم صادركنندگان و واردكنندگان، 
خواستار نظارت بدون مداخله دولت در معاملات ارزي شد.

    معاملات امتياز صادراتي در مركز مبادله 
معاون ارزي بانك مركزي چهارش��نبه 21 خردادماه در 
آيين رونمايي از بازار پيش ف��روش ارز و معاملات امتياز 
صادراتي در مركز مبادله اظهار كرد: آنچه اكنون رونمايي 
مي ش��ود در راستاي تحقق شعار س��رمايه گذاري براي 
توليد و همچنين اجراي الزامات قان��ون برنامه هفتم و 
همچنين قوانين مربوط به مبارزه با قاچاق كالا و ارز است. 
عليرضا گچ پز زاده اف��زود: اميدواريم اي��ن ابزارها بتواند 
در كن��ار ابزارهاي ديگر در جه��ت تامين مالي و تحقق 
س��رمايه گذاري در توليد كمك كننده باش��د. ابزارهاي 
مختلفي از جمله اوراق مرابحه ارزي نيز در مركز مبادله 
رونمايي شد و رونمايي از سامانه پيش فروش ارز هم اقدامي 
جديد است. معاون ارزي بانك مركزي بيان كرد: اكنون دو 
تالار پيش فروش ارز و همچنين معاملات امتياز صادراتي 
افتتاح مي شود. پيش فروش ارز يك برنامه پيش بيني پذير 
در جهت تامين ارز است كه با هدف تامين مالي پروژه ها 
براي طرح هاي پروژه اي، بهبود و مديريت منابع و مصارف 
ارزي به مديريت انتظارات تورمي نيز منتهي مي ش��ود. 
عرضه كنندگان، صادركنندگاني هستند كه رفع تعهد ارزي 
كرده و متقاضيان، كليه واردكنندگاني هستند كه نيازمند 
ارز تجاري براي واردات هستند. گچ پز زاده يادآور شد: افتتاح 
ديگر، گشايش تالار معاملات امتياز صادراتي است كه براي 
كشف قيمت امتياز صادراتي در صادرات غير نفتي و خرد 
است و واردكنندگان برخي كالاهاي مصرفي جهت تامين 

ارز نسبت به خريد امتياز صادراتي اقدام مي كنند.

    تامين مالي ۳ ميليارد دلاري
 با بازار پيش فروش ارز

رييس كل بانك مرك��زي ضمن تاكيد بر اينكه اين بانك 
در تلاش است با ابزارهاي جديدتر شرايط سرمايه گذاري 
و تامين مالي را تسهيل كند، گفت: پيش بيني مي شود با 
راه اندازي بازار پيش فروش ارز در سال جاري سه ميليارد 
دلار تامين مالي ص��ورت گيرد و انگيزه مناس��بي براي 
بنگاه هاي اقتصادي ايجاد ش��ود تا منجر به تامين مالي و 
ثبات در بازار ارز شود.  به گزارش ايسنا، محمدرضا فرزين در 
آيين رونمايي از افتتاح بازار پيش فروش ارز در مركز مبادله 
و همچنين افتتاح تالار معاملات امتياز صادرات ارزي اظهار 
كرد: در س��ال جاري با چند مساله روبرو شديم و به دنبال 
اين هستيم كه براي هر كدام يك راه حل جديد پيدا كنيم. 
از آنجاكه سال جديد به عنوان سرمايه گذاري براي توليد 
ازسوي مقام معظم رهبري نام گذاري ش��د، در ابتدا ابزار 
جديد اوراق صكوك ارزي منتشر شد كه هدف گذاري دو 
ميلياردي را در نظر گرفته و تا امروز نيز بيش از ۴۶۰ ميليون 
دلار آن به فروش رفته است.  وي افزود: ارزيابي بانك مركزي 
اين اس��ت كه ابزار امروز يعني مب��ادلات پيش فروش ارز 
بتواند به ميزان سه ميليارد دلار ارز را در سال جاري تامين 
كند و بتواند شرايط و وضعيتي را فراهم كند كه بنگاه هاي 
اقتصادي بتوانند بدون ريس��ك بالايي تامين ارزي خود 
را انجام دهند. بنگاه هاي اقتصادي زيادي در كشور فعال 
هس��تند و مي توانيم از طريق اين بنگاه ه��ا تامين ارزي 
پيش فروش ارز را محقق كنيم.  رييس كل بانك مركزي 

خاطرنش��ان كرد: ابزار ديگري كه امروز رونمايي مي شود 
امتياز صادراتي است كه با هدف نزديك كردن سياست هاي 
ارزي به سياست هاي تجاري برنامه ريزي شده است. امتياز 
صادراتي يعني اينكه چه صنايعي مي توانن��د ارز خود را 
بگيرند و ارز مشمول چه بنگاه هايي مي شود با تشخيص و 
توصيه وزارت صمت بنگاه هاي اقتصادي مي توانند در يك 

فضاي رقابتي امتياز صادراتي خريد و فروش كنند. 

     قوانيني براي بازگشت ارز به كشور
بايد تدوين شود

وزير صنعت، معدن و تجارت هم كه در مراسم رونمايي از 
افتتاح بازار پيش فروش ارز حضور يافته بود، در اظهاراتي 
گفت: تلاش دولت چهارده��م از زمان آغاز فعاليت خود 
اين بود كه ش��رايطي فراهم ش��ود كه معاملات تجاري 
و اقتصادي با كشورهاي همس��ايه از طريق پيمان هاي 
مختلف بين المللي از س��از و كارهاي آن محقق شود تا 
توليد و ش��رايط توليد در كشور تس��هيل و فراهم شود.  
محمد اتابك افزود: ماه عسل تلاش ها و كارهاي صورت 
گرفته در مجموعه مركز مبادله به ارز تبديل مي شود كه 
مي تواند ارزآوري در كشور را محقق كند تا ارزي حاصل 
از توليد و تجارت در كشور باشد. وزير صمت تصريح كرد: 
بايد تلاش كنيم ص��ادرات و واردات آزادانه با يكديگر در 
تعامل باشد و شرايطي فراهم شود كه بانك مركزي بتواند از 
تمامي اين مسائل مطلع باشد. بانك مركزي بايد اجازه دهد 
صادركننده و وارد كننده مبادلات ارزي خود را آزادانه اما با 

اطلاع بانك مركزي انجام دهند.  اتابك ادامه داد: متاسفانه 
برخي اتفاقات باعث مي شود كه ميزاني از ارز به كشور باز 
نگردد، بنابراين بايد قوانين و مقرراتي تدوين شود كه ارز به 
كشور بازگردد. هنر بانك مركزي و مركز مبادله در تسهيل 
اين فرآيند است تا بتوانيم تمام معاملات را در مجموعه 
تالاره��ا و بازارها تجميع كرده تا تج��ار بتوانند از طريق 
بسترهاي مركز مبادله معاملات و مبادلات خود را انجام 
دهند.  وي گفت: امروز مش��وق هاي صادراتي در جلسه 
هيات دولت به پيشنهاد وزارت صنايع و براساس توافق با 
تشكيل يك كميته مورد تاييد و تصويب هيات دولت قرار 
گرفت كه به زودي اعلام مي شود كه جزو مصوبات امروز 
هيات دولت است. سكاندار وزارت صمت خاطرنشان كرد: 
در رابطه با موضوع كاه��ش هزينه هاي تامين مالي، اگر 
بتوانيم موضوع پيش فروش ارز را به شكلي ساده و بدون 
پيچيدگي هاي اداري محقق كنيم خود يك تامين ارز براي 
كساني است كه نيازمند تامين كالا هستند كه همه اين 
مسائل در گرو تسهيل و ساده سازي است.  اتابك با اشاره به 
اشاره به اينكه در دولت چهاردهم تلاش كرديم تا تجارت 
ترجيحي و تعرفه ترجيحي در پيمان اوراسيا را عملياتي 
كنيم گفت كه امروز ۸۷درصد كالاهايي كه بين كشورهاي 
اوراسيا جابه جا مي ش��ود با تعرفه صفر مبادله مي شود. 
همچنين در رابطه با كشور عمان و كشورهاي ديگر هم در 
حال تلاش براي تجارت با تعرفه صفر هستيم كه ماحصل 
تمام اين اقدامات به سمت مجموعه مركز مبادله مي آيد 

تا به ارزآوري بيشتر و تامين ارزي در كشور منتهي شود.
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۸۵ درصد تالارها فقط
براي »ختم« فعال است 

بيژن عبداللهي مقدم، رييس اتحاديه تالارهاي پذيرايي 
گفت: مراس��م هايي كه در تالاره��اي پذيرايي برگزار 
مي شود، نسبت به گذشته خيلي كمتر شده است. شما 
در اعضاي خانواده خود هم بررسي كنيد، نسبت به دهه 
نود چقدر مراسم مي رفتيد و الان چقدر مي رويد؟ خيلي 
تغيير كرده است. در خيابان  ديگر صداي بوق ماشين 
عروس ش��نيده نمي ش��ود. رييس اتحاديه تالارهاي 
پذيرايي گفت: به خاطر مس��ائل اقتصادي، در خيابان 
ديگر صداي بوق ماشين عروس شنيده نمي شود. اين 
جامعه شناس و روانشناس اجتماعي گفت: آمارها حاكي 
از افزايش پديده ازدواج سفيد در كلان شهرهايي مانند 
تهران دارد كه به سرعت رشد كرده به خصوص از سال 
۹۷ به بعد، ميزان آن در كشور به ويژه در كلان شهرها 
افزايش يافته است. بيژن عبداللهي مقدم، رييس اتحاديه 
تالارهاي پذيرايي گفت: مراسم هايي كه در تالارهاي 
پذيرايي برگزار مي شود، نسبت به گذشته خيلي كمتر 
شده است. شما در اعضاي خانواده خود هم بررسي كنيد، 
نسبت به دهه نود چقدر مراسم مي رفتيد و الان چقدر 
مي رويد؟ خيلي تغيير كرده است. در خيابان  ديگر صداي 
بوق ماشين عروس شنيده نمي شود. عبداللهي مقدم 
خاطرنشان كرد: مهم ترين نكته مسائل اقتصادي است. 
براي يك جواني كه مي خواهد ازدواج كند، مهم ترين 
نكته مسكن است. بيشتر تالارهاي پذيرايي اجاره اي 
هستند. اگر 1۰۰۰ تالار در تهران وجود داشته باشد؛ 
ميانگين 1۵۰ تا 2۰۰ عدد از آنها كار مي كند، آن هم در 
حد هزينه هاي جاري مانند حقوق كاركنان را پوشش 
مي دهد. او ادامه داد: خيلي ها اصلا مراسم نمي گيرند، 
ش��ايد در يك تالار در طول ماه، ۵ عروس��ي گرفته 
شود. الان بيشتر مراسمات، مراسم ختم است؛ يعني 
۸۵درصد ختم و 1۵درصد عروس��ي داريم. رييس 
اتحاديه تالارهاي پذيرايي گفت: الان اگر براي يك 

تالار 1۵۰ مهمان برود، بره كشونش است.

اطلاعيه سازمان حمايت درباره 
حكم جديد ديوان عدالت

سازمان حمايت مصرف كنندگان در اطلاعيه اي نسبت 
به رأي ديوان عدال��ت اداري اعلام كرد: اين ضوابط يك 
ضوابط عام در حوزه قيمت گذاري كليه كالاهاي توليدي 
بوده و علي رغم برداش��ت اشتباه برخي، صرفاً مرتبط با 
بررس��ي قيمت خودرو نيست، بنابراين قيمت گذاري، 
فرآيند قبلي را طي خواهد ك��رد. در اين اطلاعيه آمده 
اس��ت: با توجه به اخبار منتشر شده درخصوص ابطال 
ضوابط قيمت گذاري كالاي توليد داخل توسط هيات 
عمومي ديوان محترم عدال��ت اداري موارد زير جهت 
تبيي��ن موضوع به اطلاع مي رس��اند:  از بدو تأس��يس 
اين سازمان، براس��اس ظرفيت هاي قانوني موجود در 
اساسنامه )مصوب شوراي انقلاب(، اين سازمان همواره 
به جهت انجام وظايف ذاتي خود در حوزه بررسي قيمت، 
تاب��ع قوانين و مقررات از جمل��ه ضوابط مصوب هيات 
تعيين و تثبيت قيمت ها )متشكل از نمايندگان عضو 
مجمع عمومي سازمان( بوده است كه در اين راستا يكي 
از ابزارهاي اجرايي مرتبط، ضوابط قيمت گذاري كالاهاي 
توليدي داخل است. اين ضوابط يك ضوابط عام در حوزه 
قيمت گذاري كليه كالاهاي تولي��دي بوده و علي رغم 
اعلام اشتباه برخي افراد و منابع خبري، صرفاً مرتبط با 
بررسي قيمت خودرو نيست. تدوين اين ضوابط از ابتداي 
تأسيس س��ازمان تاكنون، به نحوي بوده كه همواره به 
جهت حمايت حقوق مصرف كنندگان و توليدكنندگان، 
نسبت به به روز رساني اين ضوابط، اقدام شده است. ايراد 
وارده اخير هيات عمومي دي��وان محترم عدالت اداري 
ايراد محتوايي نبوده بلكه ايراد به نحوه اجراي ابلاغ ضوابط 
مرتبط با س��ال هاي 1۳۸۹ و 1۴۰2 )از منظر تفويض 
اختيارات مجمع( بوده است؛ لذا براساس حكم صادره، 
ويرايش هاي اخير ابطال و آخرين ويرايش مورد تأييد، 
مصوب مجمع عمومي سازمان در سال 1۳۸2 )برگرفته 
از ش��رايط زماني وقت كه داراي ساختاري انقباضي تر 
نسبت به ضوابط ابطال شده است( تشخيص داده شده و 
به قوت خود باقي است و زين پس ملاك عمل در تعيين 
قيمت خواهد بود. هيات تعيين و تثبيت قيمت ها با هدف 
رعايت مقتضيات زماني به وي��ژه در مباحث اقتصادي 
كشور ناظر به ابعاد مختلف موضوع از جمله تحريم هاي 
ظالمانه، تغيير سياست هاي پولي و ارزي كشور، ناترازي 
انرژي و... كه همگ��ي باعث بالا رفتن هزينه هاي توليد 
ب��وده و همچنين امعان نظر به تأكي��دات مقام معظم 
رهبری در باب ش��عار س��ال هاي اخير، كه همواره در 
زمينه حمايت از توليد داخل و تشويق به سرمايه گذاري 
در اين بخش اس��ت، با برگزاري جلسات كارشناسي، 
ويرايش هاي اخير را در حمايت از توليد كنندگان و نتايج 
حاصل براي مصرف كنندگان انجام داده است؛ لذا ابطال 
ويرايش هاي اخير، علي رغم اينكه براساس جزء 2 بند ث 
ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم پيشرفت، قيمت گذاري جز 
در موارد خاص ممنوع است، ليكن قيمت گذاري همان 
موارد خاص، در سال 1۴۰۴ با ضوابط سال 1۳۸2 براي 
توليدكنندگان سختگيرانه خواهد بود. بنابراين سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليد كنندگان و هيات تعيين 
و تثبيت قيمت ها ضمن اجراي اح��كام صادره هيات 
عمومي ديوان محترم عدالت اداري درصدد هستند تا با 
استعانت از همه اركان حمايت كننده از توليد در كشور 
و با راهبري وزارت صمت اقدامات اصلاحي در حمايت از 

توليدكنندگان را در اين خصوص معمول نمايند.

نان گران مي شود؟
س��خنگوي دولت، درب��اره اينكه گران��ي نان را 
در پيش داريم يا خي��ر، توضيحاتي داد. فاطمه 
مهاجراني گفت: موضوع نان به دليل اهميت آن 
در معيشت مردم و نگراني هاي موجود، در حال 
بررسي دقيق و چندجانبه است. در صورت اتخاذ 
هرگون��ه تصميم جديد، اطلاع رس��اني از طريق 

رسانه ها به مردم انجام خواهد شد.

اتابك: بازارهاي از دست رفته 
فرش را بازپس مي گيريم

وزير صنع��ت، معدن و تجارت گف��ت: صادرات فرش 
را با معاهده هاي بين المللي و تس��هيلاتي كه درنظر 
گرفته ايم، احيا مي كنيم. سيد محمد اتابك در خصوص 
برنامه هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت براي حمايت 
از صنعت فرش اظهار كرد: با توجه به اينكه فرش نه تنها 
بخشي از هويت ملي بلكه جلوه اي از هنر ايراني محسوب 
مي شود و در عين حال مي تواند به عنوان پشتوانه اي 
موثر براي توليد كشور ايفاي نقش كند، احياي مركز 
ملي فرش ايران را در دس��تور كار ق��رار داديم كه اين 
اقدام نيز انجام شده است. وي با اشاره به اينكه فرش در 
گذشته از اقلام عمده صادراتي كشور بوده، افزود: تلاش 
ما اين است كه با برنامه ريزي هاي صورت گرفته در حوزه 
فرش و همكاري موثر با بافندگان اصلي و فعالان بخش 
خصوصي، اين صنعت به جايگاه پيشين خود بازگردد و 
دوباره نقش كليدي خود را در اقتصاد ايفا كند. اتابك در 
ادامه گفت وگو با رسانه ملي تصريح كرد: البته بخشي از 
بازارهاي بين المللي فرش را از دست داده ايم و اين مساله 
كاملًا براي ما روشن است، اما از آنجا كه فرش از منظر 
اشتغال، هويت و هنر ايراني حائز اهميت است، بايد تمام 
توان خود را براي احياي آن به كار ببريم. هرقدر بتوانيم 
ص��ادرات فرش را در چارچوب سياس��ت هاي ارزي و 
تجاري كشور دوباره فعال كنيم، قطعاً اين مسير هموارتر 
خواهد شد. وزير صمت ابراز اميدواري كرد: اميدواريم در 
سال هاي پيش رِو توجه بيشتري به صنعت فرش شود 
و حجم توليد فعلي با ت��لاش بازرگانان و تجار داخلي 
افزايش يابد و صادرات آن با س��هولت بيشتري انجام 
گيرد؛ به ويژه با توجه به معاهده هاي بين المللي جديدي 
كه به امضا رسيده اس��ت. اتابك در بخش ديگري از 
سخنان خود با اش��اره به برنامه هاي صادراتي ويژه 
در حوزه فرش، خاطرنشان كرد: از زمان تحريم ها، 
صادرات عمومي فرش با چالش هايي مواجه شد، اما 
در حال حاضر بخشي از صادرات همچنان ادامه دارد؛ 
هرچند به دليل برخي سياس��ت هاي ارزي، امكان 
اندازه گيري دقيق اين حجم وجود ندارد و بخش��ي 
از فرش ها از مس��يرهاي غيررسمي از كشور خارج 
مي ش��ود. وي گفت: اميدواريم بخش خصوصي با 
بهره مندي از تسهيلاتي كه براي بافندگان در نظر 
گرفته ايم، مشاركت بيشتري در اين صنعت داشته 
باشند و توليد و صادرات فرش را افزايش دهند. آنچه 
از س��وي دولت بايد انجام ش��ود، تمركز بر اصلاح و 

تقويت سياست هاي تجاري است. 

با راه اندازي بازار پيش فروش ارز در سال جاري 3 ميليارد دلار تامين مالي صورت مي گيرد

افتتاح  دو  تالار  ارزي

متوليان دولتي اعلام كردندماجراي افزايش قيمت محصولات ايران خودرو چيست؟ 
دو خبر جديد درباره واردات خودرودست رد صمت به افزايش قيمت خودرو 

در شرايطي كه مطابق با مصوبه شماره ۵۴۳ »دستورالعمل 
تنظيم بازار خودرو«، سياست گذاري و ابلاغ رسمي قيمت 
خودروها صرفاً در حيطه اختيارات وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت )به عنوان تنظيم گر فني ب��ازار خودرو( تعريف 
شده است، شركت ايران خودرو به صورت يك جانبه اقدام 
به اعلام قيمت هاي جديد محصولات خود كرده است. اين 
اقدام درحالي صورت گرفته كه مهرداد خسروي، مديركل 
خودرو وزارت صمت، روز گذشته صراحتاً هرگونه افزايش 
قيمت خودرو را رد كرده و اعلام كرده بود: »تغييرات قيمتي 
تنها از سوي وزارت صمت اعلام خواهد شد و هرگونه تغيير 
قيمت خودرو همچنان در مرحله بررسي كارشناسي قرار 
دارد.« همزمان، سپهر دادجوي توكلي، سخنگوي شوراي 
رقابت نيز بر تخلف بودن اين اقدام تأكيد كرده و گفته بود: 
»در مصوبه ۵۴۳ و اصلاحات بعدي آن، مسير دقيق فرآيند 
كارشناسي، كشف قيمت و ابلاغ آن به روشني آمده است. 
هرگونه انحراف از اين مسير، خلاف ضوابط بوده و مصداق 
تخلف محسوب مي شود. ابلاغ نهايي قيمت ها بايد از سوي 
تنظيم گر فني، يعني وزارت صمت، به خودروسازان انجام 
ش��ود.« از سوي ديگر، حسين فرهيدزاده، رييس سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، نيز كه مسووليت 
نظارت بر اجراي صحيح قيمت گذاري ها را برعهده دارد، در 
واكنش به اين موضوع اعلام ك��رده بود: »هرگونه افزايش 
قيم��ت بدون مج��وز وزارت صمت، گران فروش��ي تلقي 
مي شود. در دستورالعمل ها هيچ بند يا تبصره اي وجود ندارد 
كه به خودروساز اجازه دهد به طور مستقل قيمت ها را افزايش 
دهد.« فرهيدزاده همچنين با اشاره به ساختار تصميم گيري 
در حوزه قيمت گذاري خودرو گفته بود كه »شوراي رقابت 
مسوول تدوين چارچوب ها و ضوابط قيمت گذاري است، اما 
اعلام نهايي قيمت ها و اعمال آن صرفاً بايد از طريق وزارت 
صمت انجام شود. اين وزارتخانه اطلاعات كامل و دقيق از 
فرآيندهاي توليد، تأمين ارز، تأمين قطعات و آمار توليد دارد 
و بررسي كارشناس��ي اين اطلاعات بخشي جدايي ناپذير 
از روند قيمت گذاري اس��ت؛ هرگون��ه بي توجهي به اين 
مراحل، فاقد اعتبار قانوني اس��ت.« با وجود اين هشدارها 
و موضع گيري ه��اي رس��مي، ايران خ��ودرو در تاريخ 1۸ 
خردادماه، قيمت هاي جديد را محاسبه و در هيات مديره 
تصويب كرده و نسبت به افشاي عمومي آن اقدام كرده است؛ 
حركتي كه عملًا سازوكار قيمت گذاري مستقل و خارج از 
چارچوب وزارت صمت را در پيش گرفته است. سخنگوي 
دولت درباره مباحث مطرح شده در زمينه افزايش قيمت 
خودرو توضيحاتي ارايه كرد. فاطمه مهاجراني در حساب 

كاربري خود در شبكه اجتماعي ايكس نوشت: »موضوع 
افزايش قيمت خودروهاي اقتصادي توليد داخل در مسير 
بررسي در ستاد تنظيم بازار است و در نهايت توسط وزارت 
صمت اعلام خواهد شد.« جانشين وزير صمت هم در واكنش 
به اعلام قيمت هاي جديد از سوي ايران خودرو در نامه اي 
به مديرعامل سازمان بورس، تاكيد كرد كه اين كار از نظر 
وزارت صمت محل ايراد است. محمدصادق مفتح، جانشين 
وزير صمت در امور بازرگاني در واكنش به اعلام خودسرانه 
قيمت خودرو توسط شركت ايران خودرو با ارسال نامه اي 
براي مديرعامل سازمان بورس تاكيد كرد قيمت اعلامي 
توسط ايران خودرو از نظر وزارت صمت محل ايراد است. در 
نامه مفتح آمده است: بازگشت به نامه شماره 1۴۰۴۴۸۰۸2 
مورخ 1۴۰۴/۳/1۰ مديرعامل محترم شركت ايران خودرو 
مبني بر اعلام قيمت هاي  جدي��د  محصولات مبتني  بر 
مصوبه هيات مديره آن ش��ركت به اس��تحضار مي رساند  
براس��اس مفاد من��درج در ماده ۳ دس��تورالعمل تنظيم 
ب��ازار خودروي س��واري )مصوبه ۵۴۳ ش��وراي رقابت به 
همراه اصلاحات بع��دي آن( فرآيند تنظيم قيمت پس از 
بررسي هاي كارشناسي مي بايد با ابلاغ وزارت صمت صورت 
پذيرد و براي عرضه كننده خودرو، لازم الاجر ا است. با توجه 
به اينكه فرآيند قانوني اعلام قيمت طي نش��ده لذا قيمت 
اعلامي در نامه فوق الاشاره شركت ايران خودرو از نظر اين 
وزارتخانه محل ايراد است. شايان ذكر است براساس بند ۴ 
مصوبه ۴۰۳۰2/ م مورخ 1۴۰۳/1۰/2۴ مش��عربه: »مقرر 
گرديد: هرگونه اعلام قيمت جديد توس��ط دستگاه هايي 
كه طبق قانون اختيار قيمت گذاري محصولات يا خدمات 
را دارند منوط به موافقت و تأييد ستاد تنظيم بازار باشد.« 
موضوع اصلاح قيمت ش��ركت هاي توليدي خودروس��از 
داخلي ط��رح تصويب و در حال طي ش��دن مراحل ابلاغ 
مي باشد. لذا  ضروري است تا طي شدن مراحل قانوني فوق 
جهت جلوگيري از ايجاد اضرار براي س��هامداران محترم  

اقدامات لازم  را معمول فرماييد.

كميس��يون صنايع و معادن مجلس با اش��اره به توقف 
ثبت سفارش واردات خودروهاي خارجي اين تصميم را 
برخلاف قانون دانست و خواستار پيگيري جدي موضوع 
و اولويت دادن به منافع مصرف كنندگان شد. در همين 
حال، محمدرضا فرزين از تصويب نهايي آيين نامه واردات 
خودرو با ارز ش��خصي در سال جاري خبر داد و گفت: ارز 
اشخاص گشايش هاي جديدي در بازار ارز و خودرو ايجاد 
خواهد كرد. فاطمه مهاجراني سخنگوي دولت در صفحه 
شخصي اش نوشت: موضوع واردات خودرو در جلسه امروز 
هيات دولت به تصويب رسيد. در پي توقف ثبت سفارش 
واردات خودروهاي خارجي، كميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اسلامي اعلام كرد كه اين موضوع را به طور 
جدي پيگيري مي كند. رضا تقي پور، عضو كميس��يون 
صنايع و معادن مجلس، با اش��اره به نابساماني هاي اخير 
در بازار خودرو، گفت: براس��اس قانون شوراي رقابت، كه 
ابزاري براي مقابله با انحصار در بازارهاست، دولت موظف 
است در بازارهايي مانند خودرو، بر قيمت گذاري نظارت 
داشته و سقف قيمتي تعيين كند. از اين رو، توقف عرضه يا 
محدودسازي واردات خودرو برخلاف قانون تلقي مي شود 
و مجلس با اين موارد برخورد خواهد كرد. تقي پور با اشاره 
به توقف ثبت سفارش واردات خودروهاي خارجي، با انتقاد 
از اين تصميم گفت: »در شرايطي كه كمبود خودرو در بازار 
به وضوح احساس مي شود، دولت بايد منافع مصرف كننده 
را در اولوي��ت قرار دهد. واردات هدفمند و منطقي نه تنها 
مي تواند به تنظي��م بازار كمك كند، بلكه عاملي موثر در 

كاهش قيمت ها و افزايش رقابت پذيري خواهد بود.«
اين سخنان در شرايطي مطرح شده كه پيش تر نايب رييس 
كميسيون صنايع مجلس شوراي اسلامي نيز در موضعي 
مشابه خواستار شفاف سازي و اجراي قانون واردات خودرو 
شده بود.  به گفته كارشناسان، علاوه بر چالش هاي موجود 
در فرآيند قانون گذاري، سه مانع اصلي شامل تأمين ارز، 
رعايت استانداردها و تضمين خدمات پس از فروش نيز 
مطرح اس��ت؛ موانعي كه بانك مركزي، وزارت صمت و 
سازمان ملي استاندارد نسبت به آنها ايراداتي وارد كرده اند. 
در همين راستا رييس هيات مديره انجمن واردكنندگان 
خودرو در گفت وگويي با انتقاد از روند قانون گذاري موجود 
اعلام كرده بود: »نمي توان قانوني نوشت كه از ابتدا امكان 
اجرايش وجود نداشته باشد.«  او با انتقاد از تفاوت چشمگير 
سطح س��خت گيري ها ميان واردات خودروهاي صفر و 
خودروهاي دست دوم گفت: »وقتي واردكننده خودروي نو 
بايد از مراحل پيچيده و پرهزينه عبور كند، عجيب است كه 

خودروهاي دست دوم بدون همان نظارت ها و استانداردها 
وارد مي شوند. اين نابرابري نه تنها فضاي رقابتي را مختل 
مي كند، بلكه زمينه ساز ورود خودروهاي مشكل دار يا حتي 
سرقتي به كشور خواهد شد؛ پديده اي كه تجربه جهاني نيز 
نسبت به آن هشدار داده است.« وي همچنين با اشاره به 
دشواري هاي طراحي و اجراي يك سازوكار مطمئن براي 
واردات خودروهاي كارك��رده، تصريح كرد: »تا امروز نيز 
هيچ يك از اركان حكمراني موفق به ارايه راه حلي عملياتي 
براي اجراي اين طرح نشده اند.« به گفته ملكان »آنچه باعث 
شكست چنين طرح هايي مي شود، بيش از هر چيز، فقدان 
برنامه ريزي اجرايي و عدم استفاده از نظرات تشكل هاي 
تخصصي صنفي در روند قانون نويسي و برنامه ريزي هاي 
كلان است.« در همين حال، محمدرضا فرزين، رييس كل 
بانك مركزي، از تخصيص بيش از ۸ ميليارد دلار ارز براي 
تأمين نيازهاي صنعتي كشور خبر داد و اعلام كرد البته اين 
رقم پاسخگوي تمام نيازهاي صنعت نيست. فرزين افزود: با 
ايجاد گشايش هاي جديد در روش هاي تأمين ارز، تلاش 
مي كنيم سهميه تخصيص ارز به صنعت را افزايش دهيم. 
رييس كل بانك مركزي از افتتاح دو روش جديد تأمين ارز 
در مركز مبادله ايران خبر داد و گفت: همچنين درصدد 
هستيم روش تهاتر ارزي را براي صادركنندگان راه اندازي 
كنيم. فرزين به مصوبه قان��ون بودجه درباره تخصيص 
حداقل 2 ميليارد دلار براي واردات خودرو اش��اره كرد و 
افزود: ايين نامه واردات خودرو با ارز اشخاص از محل منابع 
ارزي افراد در خارج از كشور پس از ماه ها بررسي نهايي شد. 
وي اظهار داشت: اين ايين نامه با توافق تمام دستگاه هاي 
ذيربط دولتي به نتيجه رسيده و پيش بيني مي شود فردا 
به تصويب نهايي برسد. او تأكيد كرد اين اقدامات موجب 
تسريع در واردات خودرو و ايجاد گشايش هاي جديد در 
بازار خودرو خواهد شد.فرزين خاطرنشان كرد: اين طرح 
امكان واردات خودرو با تش��خيص منشأ ارز توسط بانك 

مركزي را فراهم مي كند.

مشاركت فعال شركت توسعه 
نيشكردر توسعه سرانه آموزشي

با ساخت ۱۴ مدرسه

مديركل آموزش وپرورش خوزستان با اهداي لوح تقدير 
به مديرعامل شركت توسعه نيشكر و صنايع جانبي، از 
حمايت هاي گسترده اين شركت در تجهيز و پشتيباني 
هنرستان كشاورزي فني- حرفه اي »بركت« قدرداني 
كرد.  به گزارش روابط عمومي ش��ركت توسعه نيشكر 
و صنايع جانبي، اين هنرس��تان كه س��ال گذشته در 
منطقه اس��ماعيليه اهواز با هدف آموزش مهارت هاي 
نوين كشاورزي به جوانان افتتاح شد، با مشاركت جدي 
و برنامه ريزي شده شركت توسعه نيشكر توانست ظرف 
مدت كوتاهي به يكي از مراكز معتبر آموزش مهارتي 
در حوزه كشاورزي تبديل شود.  ناصر عليفر، مديركل 
آموزش وپرورش خوزس��تان، ضم��ن تجليل از نقش 
موثر شركت توسعه نيشكر در ارتقاي كيفيت آموزشي 
اين هنرس��تان، گفته اس��ت: حمايت هاي آموزشي، 
تجهيزاتي و علمي اين شركت، زمينه ساز تربيت نسل 
آينده اي متخصص در بخش كشاورزي مي شود و افق 
روشني براي توسعه منطقه ترس��يم خواهد كرد.  بنا 
به نظر كارشناسان آموزش��ي، همكاري نزديك ميان 
آموزش وپرورش و صنعت نيش��كر باتوجه  به تخصص 
اين شركت در دو حوزه كشاورزي و صنعت، گامي موثر 
در جهت تحقق آموزش كاربردي و اش��تغال محور در 
خوزستان بوده و تجربه هنرستان بركت مي تواند به عنوان 

الگويي موفق در سطح ملي مطرح شود.
     نقش موثر شركت توسعه نيشكر
 در پرورش نيروهاي انساني ماهر

 همزمان با حمايت ها و پشتيباني نيشكر از اين هنرستان، 
ورود موسسه تحقيقات توسعه نيشكر به عنوان مهم ترين 
مركز علمي كشاورزي و صنعتي به فرآيندهاي آموزشي، 
جايگاه علمي آن را نيز ارتقا داده اس��ت تا جايي كه اين 
موسس��ه هم اكنون به قطب آموزش كشاورزي مدرن 
در جنوب غرب كش��ور تبديل شده است.  مديرعامل 
شركت توسعه نيشكر و صنايع جانبي نيز در سخناني 
با تأكيد بر اهميت پرورش نيروي انس��اني ماهر، گفته 
است كه انتقال دانش و تربيت نسل جوان متخصص، 
ضرورتي اجتناب ناپذير براي رش��د علمي، اقتصادي و 
اشتغال زايي در استان است و توسعه نيشكر اين ماموريت 
را بخشي از مسووليت اجتماعي خود مي داند.  شركت 
توس��عه نيشكر پيش تر نيز با تأس��يس چندين مركز 
مهارت آموزي جوار صنعت، گام هاي موثري در زمينه 
ارتقاي مهارت هاي تخصصي برداشته است. در كنار اين 
اقدامات، ساخت 1۴ مدرسه در مناطق پيراموني صنعت 
نيشكر، تجهيز و بازس��ازي مدارس و توزيع بسته هاي 
آموزشي، نشان دهنده نگاه بلندمدت اين مجموعه به 

توسعه زيرساخت هاي آموزشي استان است.


